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Ermənistan Rusiyadan qaçmaq, 

Qərbə sığınmaq xülyasında 
Artıq İrəvanda da başa düşürlər ki, tunelin sonunda işıq görünmür 

Azərbaycan regionda sülh yaradılması üçün səylərini təmkinlə davam etdirir. 
Rəsmi Bakı bunun üçün Moskvada, Vaşinqtonda və Brüsseldə erməni tərəfi ilə 
ən müxtəlif səviyyələrdə görüşlər keçirməyə həmişə hazır olub və təbii ki, yenə 
də hazırdır. Amma bunu Ermənistan haqqında demək olmaz. Çünki erməni 
tərəfinin İkinci Qarabağ müharibəsindən sonrakı bütün addımları Azərbaycanın 
ədalətli sülh səylərini pozmaq istiqamətində olub. 

Bu yaxınlarda Ermənistanın xarici 
işlər naziri Ararat Mirzoyan növbəti sülh 
cəhdindən də yayındı, Rusiyada hazır-
lanmış RF, Azərbaycan və Ermənistan 
XİN başçılarının üçtərəfli görüşündə 
iştirak etmədi. Bunu Rusiya XİN baş-
çısı Sergey Lavrov da təqdir etməyib, 
hətta bildirib ki, Ermənistan görüşə gəl-
məyəcəyi barədə diplomatik kanallarla 
xəbərdarlıq belə etməyib. Ermənistanın 
bununla bağlı rəsmi versiyası Laçın 
dəhlizində Azərbaycan ekofəallarının 
keçirdiyi aksiyaya əsaslanırdı. Yəni bu, 
Ararat Mirzoyan üçün əsassız bəhanə 
olmuşdu. 

Amma bu məsələ Bakıda böyük 
diqqətlə izlənildiyi kimi, Ermənistanda 
da nəzərdən qaçırılmayıb. Politoloq 
Derenik Xaçatryan “Sputnik Armeni-
ya”ya müsahibəsində hətta maraqlı bir 
paralel də aparıb. O qeyd edib ki, Mir-
zoyan Azərbaycanın bu ilin sentyab-
rında keçirdiyi “Qisas” əməliyyatından 
sonra Azərbaycan XİN başçısı Ceyhun 
Bayramovla Vaşinqtonda görüşə gedib, 
ancaq Laçın hadisələrindən sonra Mos-
kvaya getməkdən imtina edib. Erməni 
politoloqun fikrincə, bu, onun Moskvaya 
qarşı demarşı idi: “Ermənistan Moskva-
da üçtərəfli görüşdən imtina etməklə, 
hər şeydən əvvəl, siyasi məqsəd güdüb. 
Rəsmi versiyaya görə, erməni tərəfi 
Azərbaycanın Laçın dəhlizindəki təxri-

batı ilə bağlı imtina edib. Ancaq Azər-
baycanın növbəti erməni təxribatından 
sonra sentyabrın 20-də dövlət katibi En-
toni Blinkenin vasitəçiliyi ilə Vaşinqton-
dakı üçtərəfli görüşə gedib. Belə çıxır ki, 
Moskva görüşündən imtina Azərbayca-
nın aksiyası ilə bağlı olmayıb”.

Görünür, Ermənistanın siyasi rəh-
bərliyinin, o cümlədən XİN başçısı Ara-
rat Mirzoyanın siyasi riyakarlığını ermə-
ni cəmiyyətində yaxşı başa düşürlər. 
Bütün bunların sülh prosesini uzatmaq, 
mümkün olsa, hətta pozmaq demək ol-
duğu gün kimi aydındır. 

Eyni zamanda, məsələnin mahiyyə-
tində başqa bir riyakarlıq da gizlənir. Bu 
da Ermənistanın mümkün olan bütün 
bəhanələrdən istifadə edərək, Rusiya-
dan uzaqlaşmaq, Qərbə yaxınlaşmaq 
niyyətidir. Ancaq necə? Ermənistan əra-
zisində Rusiyanın hərbi bazası yerləşir, 
rəsmi məlumatlara görə, ölkə iqtisadiy-
yatının 70 faizi Rusiyanın əlindədir. Yəni 
Rusiyanın Ermənistan üzərində kifayət 
qədər ciddi və geniş rıçaqları var. Belə 
olan halda, Ermənistanın Avropa İtti-
faqı missiyasını regiona cəlb etməklə, 
yaxud Fransanın ətəyindən yapışmaqla 
nəyəsə nail ola biləcəyi şübhəli görünür. 
Üstəlik, Rusiyanın başının Ukraynada 
qarışdığı bir vaxtda onun Ermənistanın 
bu riyakar addımlarına nə qədər səbr 
edəcəyi də hələ sual olaraq qalır. 

Bu məsələyə erməni politoloq Xa-
çatryan da münasibət bildirib: “Ermə-
nistanın Rusiya ilə münasibətlərində 
hansısa maneələr yarananda Avropa 
İttifaqı və Qərb vəziyyətdən istifadə et-
məyə çalışır. Brüssel nümayəndələrinin 
son bəyanatına, erməni tərəfi ilə tele-

fon söhbətlərinə, Ermənistanda daimi 
missiya yerləşdirmək niyyətinə də bu 
kontekstdə yanaşmaq lazımdır. Bü-
tövlükdə, Qərbin bəyanatları sırf siyasi 
məqsəd güdür və heç bir nəticə ver-
məyəcək”. 

Bununla yanaşı, erməni politoloiq 
hesab edir ki, Laçın dəhlizindəki vəziy-
yət tamam başqadır. Burada Rusiya və 
Azərbaycanın razılığı olmadan heç bir 
missiya yerləşdirilə bilməz. Laçın dəhli-
zində de-fakto Rusiya yerləşib və Ermə-
nistanın burada vəziyyəti dəyişməsi heç 
cür mümkün deyil. 

Beləliklə, Ermənistanın özündə də 
artıq başa düşürlər ki, Qərbə inteqra-
siya ilə bağlı arzular elə arzu olaraq 
qalacaq. Çünki hər şey İrəvanın istək-
lərindən asılı deyil. Bir çox məsələlərdə, 
xüsusilə 10 noyabr 2020-ci il bəyanatın-
da nəzərdə tutulmuş müddəaların ye-
rinə yetirilməsində Rusiya və Azərbay-
canla hesablaşmaq lazım gəlir. Əslində, 
elə Qərbin özü də Ermənistandan bunu 
tələb edir: sərhədlər delimitasiya olun-
malı, Zəngəzur dəhlizi açılmalı, sülh 
müqaviləsi imzalanmalıdır. Bir sözlə, 
Ermənistan üçün tunelin sonunda işıq 
görünmür.

Paşa ƏMİRCANOV, 
“Xalq qəzeti”

Fikrət SADIQOV, 
siyasi təhlilçi

Qeyd etməliyik ki, Vaşinqton 
səfəri ərəfəsində İrəvanda müəy-
yən ümidlər var idi. Hesab edirdilər 
ki, ölkənin Rusiyadan uzaqlaşması, 
Moskvanı tənqid etməsi müqabilin-
də ABŞ Ermənistana qarşı siyasətini 
tam dəyişəcək və ona müəyyən bir 
dəstək göstərəcək. Amma alınma-
dı. Vaşinqtonda, xüsusən Dövlət 
Departamentində xarici işlər naziri 
Ararat Mirzoyana xatırlatdılar ki, ge-
din, Azərbaycanla danışıqlar aparın 
və bir araya gəlin. Sülh sazişini im-
zalamaq, sərhədlərin delimitasiyası 
lazımdır. Cənubi Qafqazda sülh və 
təhlükəsizlik şəraiti yaratmaq lazım-
dır. Budur əsas məqsəd. 

Ararat Mirzoyanın Moskvada ke-
çirilən üçtərəfli görüşə getməməsi isə 
Ermənistanda rəsmi şəkildə Laçın 
dəhlizindəki hadisələrlə əlaqələndi-
rildi. Lakin düşünürəm ki, bu, səbəb 
yox, sadəcə bir bəhanə idi ki, Mos-
kvadan bir azca da olsa uzaqlaş-
sın. Çünki Ermənistan Azərbaycan 
ekofəallarının Şuşa–Xankəndi yolun-
dakı aksiyası ilə əlaqədar Moskva-
dan kömək gözləyirdi və Rusiyadan 
Azərbaycana qarşı sərt bir mövqe 
nümayiş etdirilməsini istəyirdi. Bu da 
alınmadı və Mirzoyan Moskvaya üç-
tərəfli görüşə getməkdən imtina etdi. 

Nəticədə, İrəvan nə Vaşinqton-
dan bir kömək, nə Moskvadan bir 
dəstək ala bildi. Əvəzində Rusiya-
nın xarici işlər naziri Sergey Lavrov 
tərəfindən İrəvanın ünvanına cox 
ciddi ifadələr səsləndi. Bax, belə bir 
şəraitdə Ermənistanın son ümidi bu 
olmalıdır ki, Cənubi Qafqazda bütün 
təxribatlara son qoysunlar, Azərbay-
canla bir masa arxasına əyləşsinlər, 
bizimlə bir sıra problemləri həll etsin-
lər və sülh sazişinə imza atsınlar. 

Bundan başqa, Qarabağ məsələ-
si bizim daxili işimizdir və onu biz 
özümüz həll etməliyik. Ermənistanın 
bu məsələyə müdaxiləsi yolverilməz-
dir. 

Tural İSMAYILOV, 
siyasi təhlilçi

Artıq heç kəsə sirr deyil ki, Nikol 
Paşinyan və onun komandasında 
təmsil olunanlar Soros fondunun ca-
sus şəbəkəsi tərəfindən yetişdirilmiş 
adamlardır. Paşinyan hakimiyyətə 
gəldikdən sonra Ermənistanda Qərb 
siyasi institutlarının gücləndirilməsi 
xəttini əsas götürüb. Ona görə də 
bugünə qədər Ermənistanda dövlət 
səviyyəsində anti-Rusiya isterikası 
əsas təbliğat vasitəsinə çevrilib. 

Hesab edirəm ki, Rusiyanın hər-
bi və siyasi rəhbərliyi də Ermənista-
nın Rusiya əleyhinə həyata keçirdiyi 
fəaliyyətə yaxşı bələddir. Təəccüb 
və təəssüf doğuran budur ki, Rusiya 
Ermənistan hakimiyyətinin bütün bu 
ikiüzlülüyünə, ərköyünlüyünə, an-
ti-Rusiya siyasətinə kəskin reaksiya 
vermir. 

Ermənistanın xarici işlər naziri 
Ararat Mirzoyanın Moskva görü-
şünə göndərilməməsi də bu ölkənin 

Rusiyaya qarşı növbəti demarşı he-
sab edilməlidir. Rusiya XİN başçısı 
Sergey Lavrov da öz çıxışında Mir-
zoyanın bu üçtərəfli görüşdən im-
tina etməsini kəskin şəkildə tənqid 
etdi. Eyni zamanda, hesab edirəm 
ki, Fransanın təhrikləri ilə Rusiyaya 
qarşı açıq bəyanatların verilməsi, Er-
mənistan siyasi elitasında anti-Rusi-
ya əhval-ruhiyyəsinin daim dərinləş-
məsi, cəmiyyətdə Rusiya əleyhinə 
fikirlərin formalaşdırılması, Ermə-
nistan hakimiyyəti tərəfindən İrəvan 
küçələrində Rusiya əleyhinə aksiya-
ların təşkili rəsmi Moskvanın diqqət 
mərkəzindədir. 

Ümid edirik ki, Rusiya 10 noyabr 
Bəyanatının müddəalarının yerinə 
yetirilməsi istiqamətində bundan 
sonra Ermənistana ciddi təzyiqlər 
göstərəcək. Əksi olacağı təqdirdə, 
hesab edirəm ki, bu, Rusiyanın Er-
mənistanda aparılan ikiüzlü siyasətə 
qeyri-adekvat münasibəti kimi başa 
düşüləcək. 

Bundan əlavə, Azərbaycanla 
Ermənistan arasında sərhədlərin 
delimitasiyası, gələcək sülh pers-
pektivləri məsələsində Rusiya əsas 
vasitəçiliyə iddialıdır. Bu halda Er-
mənistanın Fransanın və Qərbin təz-
yiqləri ilə prosesləri sabotaj etməsi 
cəhdləri həm də Rusiyaya qarşı de-
marş hesab edilir. Bu isə gələn aylar-
da Ermənistan–Rusiya münasibətlə-
rinin gərginləşməsinə səbəb olacaq.

Ekspert rəyi

Tələblərimiz beynəlxalq dəstək qazanır
Azərbaycanın Qarabağ iqtisadi rayonunda faydalı yataqların 
qanunsuz istismarı əleyhinə Xankəndi–Laçın yolunda keçirilən 
etiraz aksiyası on altı gündür davam edir. Təhlükəsizlik qaydalarına 
yüksək səviyyədə əməl olunan aksiyada indiyədək heç bir insident 
qeydə alınmayıb. Havanın şaxtalı olmasına baxmayaraq, ekoloji 
fəallar yolun hər iki tərəfində, hərəkətə maneə törətmədən üzərində 
Azərbaycan, rus və ingilis dillərində yazılmış plakatlar qaldırır, 
şüarlar səsləndirirlər.

Şuşa ərazisində Rusiya sülh-
məramlılarının nəzarətində olan 
yolun bir hissəsində etiraz aksi-
yası azərbaycanlı aktivistlər və 
ekologiya üzrə qeyri-hökumət 
təşkilatlarının (QHT) üzvləri tərə-
findən Qarabağ iqtisadi rayonun-
da ekoloji terrora son qoyulması 
tələbi ilə keçirilir. Aksiya iştirak-
çıları yüksək əzm, mətanət, qə-
tiyyət nümayiş etdirirlər. Onların 
tələbləri ilk gündən dəyişməz qa-
lır. Azərbaycanlı mütəxəssislərin 
montorinq aparmaları üçün la-
zımi şəraitin yaradılması, ermə-
nilərin Azərbaycan torpaqlarında 
ekoloji terrora son qoyulması, 

Ermənistanla sərhəddə Laçın 
istiqamətində ayrıca sərhəd və 
gömrük nəzarəti postlarının ya-

radılması, Azərbaycan ərazisinə 
qanunsuz silah daşınmasının 
qarşısının alınması. 

Ekofəalların tələblərinə bey-
nəlxalq səviyyədə də reaksiya 
göstərilir. Məsələn, Yaponiya-
nın Keyo Universitetinin pro-
fessoru xanım Yoko Hirosenin 
sölzərinə görə, Xankəndidə ya-
şayan ermənilərin Rusiya sülh-
məramlılarının nəzarəti altında 
olan ərazilərdəki faydalı qazıntı 
yataqlarını talan etməsi yalnız 
Azərbaycan üçün deyil, bütün 
dünya üçün təhlükədir. Azərbay-
canlıların öz torpaqlarında yer-
ləşən təbii sərvətlərin talan edil-

məsinə qarşı etirazlarının haqlı 
olduğunu vurğulayan professor 
qeyd edib ki, bu, təkcə Azərbay-

can üçün deyil, dünya üçün çox 
vacibdir. 

Y.Hirose bir sıra kütləvi in-
formasiya vasitələrinin azərbay-
canlıların Laçın dəhlizini bağla-
ması ilə bağlı yalan məlumatlar 
yayması məsələsinə də toxu-
nub. Bildirib ki, bu yalan məlu-
matlar əsasən real vəziyyətdən 
xəbəri olmayan sadə oxuculara 
hesablanıb. Hazırda Xankəndi-
ni Ermənistanla birləşdirən həm 
köhnə, həm də Azərbaycanın 
çəkdiyi yeni yolun açıq olmasına 
diqqət çəkən professor təəssüf-
lə bildirib ki, bəzi ermənipərəst 
siyasətçilər və media bu yalanı 
dəstəkləyir. 

Qeyd edək ki, ermənilər La-
çın yolunun “bağlanması” ilə 
bağlı “qara piar” aparırlar. Halbu-
ki, Laçın yolu humanitar məqsəd-
lər üçün açıqdır. Şuşadan keçən 
Xankəndi–Laçın yolunda Rusiya 
sülhməramlılarına məxsus təmi-
nat və təchizat avtomobillərinin 
hərəkət etməsinə şərait yaradılır. 
Nəqliyyat vasitələrinin maneəsiz 
şəkildə hərəkət etməsi təmin olu-
nur. Bu, bir daha onu sübut edir 
ki, aksiyanın keçirilməsinə bax-

mayaraq, humanitar məqsədlər 
üçün yol açıqdır. Təkcə dekab-
rın 25-də gün ərzində hər iki is-
tiqamətdə Rusiya sülhməramlı-
larına və Beynəlxalq Qırmızı Xaç 
Cəmiyyətinə (BQXK) məxsus 
ümumilikdə on bir avtomobilin 
maneəsiz hərəkət etdiyi bildirilir. 

Gürcü politoloqu Vaxtanq 
Maisaya da düşünür ki, Azər-
baycanın Qarabağ bölgəsində-
ki təbii sərvətlərin istismarı, bu 
bölgədə qanunsuz aparılan işlər 
təkcə Azərbaycan qanunvericili-
yinə deyil, beynəlxalq hüququn 
normalarına da ziddir. Həmin 
ərazilərdəki yataqlarda aparı-
lan qanunsuz fəaliyyət dərhal 
dayandırılmalı, azərbaycan-
lı ekofəalların tələbləri yerinə 
yetirilməlidir. Onun sözlərinə 
görə, azərbaycanlı ekofəalların 
Şuşa–Laçın yolundakı aksiyası 
tam qanunauyğundur. Azərbay-
canlı ekoloqların qaldırdıqları 
məsələlər diqqətdən kənarda 
qala bilməz və region dövlətlərini 
də ciddi narahat etməlidir.

Misirin tanınmış blogeri Əmr 
Al-Gizi öz instaqram səhifəsində 
Avrasiya Regional Mərkəzinin 

ekoaksiyasına dəstəyi, eləcə də 
Azərbaycan torpaqlarında təbii 
resursların qeyri-qanuni şəkil-
də çıxarılmasına son qoyulma-
sını tələb edən post paylaşıb. 
Qeyd edək ki, Ə.Gizi bu yaxın-
larda İƏTGF ARM–nin həyata 
keçirdiyi "Show me Azerbaijan– 
Beynəlxalq Blogerlərin Şuşa 
Düşərgəsi” layihəsi çərçivəsində 
Qarabağa səfər edərək öz yutub 
kanalında ayrıca videoreportaj 
yerləşdirmişdi. Reportajda Qa-
rabağda baş verən dağıntılar öz 
əksini tapmışdı. Tanınmış bloger 
Azərbaycan Ordusunun 44 gün-
lük müharibə zamanı göstərdiyi 
qəhrəmanlıqdan, eləcə də Qa-
rabağın mədəniyyətindən bəhs 
etmişdi.

Pakistanlı tələbələr İslam 
Əməkdaşlıq Təşkilatı Gənclər 
Forumunun (İƏTGF) Avrasiya 
Regional Mərkəzinin (ARM) eko-
aksiya təşəbbüsünə qoşulublar. 
Azərbaycanda təhsil alan Pa-
kistanlı Tələbələr Assosiasiyası 
(APTA) İdarə Heyəti azərbay-
canlı ictimai fəalların artıq iki 
həftədir Şuşa–Xankəndi yolun-
da keçirdikləri ekoloji aksiyaya 
dəstək bəyanatı ilə çıxış edib. 
Bəyanatda Qarabağda ermə-
nilərin qeyri-qanuni fəaliyyəti 
nəticəsində ətraf mühitə vurulan 
ziyandan narahatlıq və bununla 
bağlı, azərbaycanlı ekoloqların 
tələblərinin yerinə yetirilməsinin 
vacibliyi öz əksini tapıb. Sənəd-
də o cümlədən, İslam Əməkdaş-
lıq Təşkilatı Gənclər Forumu Av-
rasiya Regional Mərkəzinin bu 
istiqamətdəki apardığı fəaliyyət, 
Qarabağdakı bərpa işləri yüksək 
qiymətləndirilib. Eləcə də, Azər-
baycanda təhsil alan pakistanlı 

tələbələrin könüllü kimi Qara-
bağda ətraf mühitin qorunması-
na yönəlik monitorinq fəaliyyətin-
də iştirak etməyə hazır olduqları 
qeyd edilib.

Bundan başqa, ABŞ-ın 
Nyu-York şəhərinin Azərbay-
can İcmasının üzvləri BMT-nin 
mənzil-qərargahı qarşısında 
Xankəndi–Laçın yolunda artıq 
iki həftədir Azərbaycan ekoloq-
ları və digər qeyri-hökumət təş-
kilatları tərəfindən davam edən 
nümayişlərə dəstək olaraq aksi-
ya keçiriblər. İcma üzvləri BMT 
rəhbərliyindən Ermənistanın 
Azərbaycanın tarixi torpaqla-
rında törətdiyi bəşəri cinayətə 
beynəlxalq hüquq çərçivəsində 
cavab verilməsini tələb ediblər.

Aksiya zamanı “Ermənilərin 
ekoloji terroruna son!”, “Ermə-
ni separatçılarının qeyri-qanuni 
fəaliyyətinə son qoyulsun!” və 
sair şüarlar səsləndirilib. Onlar, 
eyni zamanda, beynəlxalq təşki-
latdan bölgəyə ekspertlər göndə-
rilməsini, yataqlarda monitorinq 
keçirilməsi tələbləri ilə şüarlar 
səsləndiriblər. Təşkilatçılardan 
biri, Azərbaycan–Amerika Qa-
dınlar Assosiasiyasının rəhbəri 
Münəvvər Vahabova BMT-yə 
müraciətində bildirib ki, Ermənis-
tanın Rusiya sülhməramlıları-
nın müvəqqəti nəzarətində olan 
Azərbaycanın tarixi torpaqla-
rında faydalı qazıntı yataqlarını 
qanunsuz olaraq heç bir ekoloji 
normalara riayət etmədən istis-
mar etməsi cinayətdir və bu, tək-
cə Azərbaycanın deyil, dünyanın 
ekosisteminə böyük zərbədir.

Səbuhi MƏMMƏDOV, 
“Xalq qəzeti”
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